
Bevaringsprojekt for den jydske hest. 
Bevaringsprojektet for den jydske hest nærmer sig afslutningen. Den sidste pulje af 
tilskud skal ansøges inden årsskiftet, og chancen for at opnå yderligere tilskud ved 
Bevaringsudvalget kan nok blive svært. Det hele startede med ansøgningen i 2016 til 
vores hingsteprojekt, som blev en kæmpe succes, og frugten af  projektet kunne vi 
så se ved dette års Følskue. I alt blev der født 38 projektføl, 21 hingsteføl og 17 
hoppeføl. Det samlede antal føl født i 2020 er 79.     Så 48 % af følårgangen er 
projektføl, og dermed føl fremkommet ved en låst parring på papiret mest optimal 
kombination, når man har indavl for øje.  
I alt blev 65 % af projektføllene udstillet/bedømt på årets følskuer, og det synes jeg 
er flot. 2 af projektføllene deltog i finalekåringen på Lykkeshøj, og årets føl blev 
projektføllet Alberte efter Thorups Arve tilhørende Lene og  Henning Kristensen. 
Som formand har jeg været med rundt og set alle føllene. Min konklusion er, at 
typen er intakt på alle, bevægelsesmønstret var lidt svingende, men føl efter de 
hingste, hvor det måske kneb lidt med korrektheden i fundamentet hos hingsten, 
her tænkes specielt på korte rette koder – det kunne man også genfinde i en del af 
afkommene. Vi glæder os til i bestyrelsen at følge føllene fremadrettet og vil 
selvfølgelig gerne se dem igen som åringer. Det er utopi at tro, at alle føl kommer til 
kåring, men det kunne være dejligt, at der kom et hingsteføl efter hver hingst frem 
til kåring, helst det hvor afstamningen er mest interessant, men kvaliteten skal også 
være iorden. Et alternativ kunne være, at der blev udvalgt et par dommere om end 
ikke andre, så måske hoppekåringsdommerne til efteråret, som så skulle besigtige 
alle plagene. 
 

Navn  Antal 
bedækninger i 
2019 

Antal fødte 
projektføl/ føl 
2020 

Hingsteføl/hoppeføl 
I projektet 

Apollo 4 1 0/1 

Hedevangs Lurifax 7 1/ 4 1/0 
Ll. Engevangs Klaus 8  3 1/2 

Magnum 10 5/5 2/3 

Malik 10 3/1 2/1 
Mosegaardens Golf 9 7 4/3 

Mosegaardens 
Jonathan 

9 6 6/1 

Rangstrupgårdes 
Omega 

3 2/1 2/0 

Stokholts Kavi 5 4 3/1 



Thorups Arve 5 2 0/2 
Vejrhøjgårds Cæsar 4 4 1/3 

 
 
Kvaliteten vægter højt hos os jydske hesteavlere, det viste projektet 2020. Vi valgte i 
bestyrelsen at lave en lidt mere fri tilgang til projektet, så der ikke skulle bruges så 
mange penge til at vælge de rigtige kombinationer (EVA). Der blev lavet en EVA 
beregning af alle avlsaktive hingste, og antal bedækninger pr. hingst blev fordelt 
efter dette. Forlods blev alle hingste tildelt 2 hopper, og de hingste, der var mest 
interessante rent afstamningsmæssigt, blev tildelt op til 10 hopper. 
Betingelsen for at opnå tilskud var efterfølgende, at der skulle være plads ved 
hingsten, og det var et krav, at alle aner til og med oldeforældrene skulle være 
forskellige. 
I alt er der indmeldt 54 tilskudsgivende bedækninger fra hingsteejeren. 4 er faldet 
fra pga manglende drægtighed og 1 mangler jeg dokumentation for i skrivende 
stund. Bedækningerne er fordelt som følger: 
Navn: antal bedækkede med tilskud( antal tilskudsgivende bedækninger 122 ialt) 
Apollo: 3 (3) 
Arthur af Veerst: 5 (5) 
Birkens Rasmus: 2 (2) 
Cimon: 4 (5) 
Cornelius: 2 (2) 
Cæsarion 2 (2) 
Hedens Noah: 2 (4) 
Hedevangs Lurifax: 3 (3) 
Hermann: 0 (2) 
Holger Danske: 1 (2) 
Huxi: 1 (2) 
Kasper: 0 (2) 
Ll. Engevangs  Klaus: 1 (10) 
Lugvig: 2 (4) 
Magnum: 2 (2) 
Major: 2 (2) 
Malik: 2 (4) 
Malte: 0 (2) 
Max: 0 (6) fordelt på Holger Danske og Hedens Noah 
Moesgårds Hansi: 1 (2) 
Mosegaardens Buster: 1 (10) 
Mosegaardens Jonathan: 3 (10) 



Nuler: 2 (10) 
Pittstops Jep: 0 (10) 
Rangstrupgårdes Omega: 2 (2) 
Stallone: 2 (2) 
Stokholts Kavi: 1 (4) 
Thorups Spartacus: 4 (4) 
Tjalfe: 2 (2) 
Valentin: 2 (2) 
Dvs. at 54 hopper har grebet tilskuddet en udnyttelse på 44% af de tilskudsgivende 
bedækninger. 
Ser man på valget af hingst, så kan jeg oplyse, at det gennemsnitlige slægtskab i 5 
generationer er 1,53%, svingende fra 0 til 6,15% 
Skal man konkludere på ovenstående bedækninger, må vi jo nok erkende, at kvalitet 
og kåringsresultat betyder meget i udvælgelsen af hvilken hingst, man bruger til sin 
hoppe. De 5 hingste med den mest sjældne afstamning, dvs. max. 10 bedækninger 
har kun sammenlagt bedækket 7 hopper dvs. udnyttelsen er kun på 14% Modsat de 
hingste, som har den mere brugte afstamning, og derfor kun har fået tildelt 2 
hopper i alt 12 hingste, de har sammenlagt bedækket 15 hopper dvs 62,5% 
udnyttelse. 
Jeg ved godt, at da vi valgte hingst i foråret, var vi ikke klar over, at årets føl faktisk 
var et projektføl og endda ikke efter en af de bedst kårede hingste. Om denne viden 
ville have ændret på udvælgelsen af hingst til vores hopper, ved jeg ikke, selvfølgelig 
kan der også ligge andre forhold til grunde for hingstevalg. Min konklusion vil være, 
at man ikke behøver at være så bange for at bruge en hingst, der er knapt så godt 
kåret, hvis man ellers har en solid hoppestamme bag sine avlshopper. 
Om alt går vel, skulle der gerne komme 50 føl til næste år, som vi også gerne vil have 
bedømt på følskuerne. Vi må se hvordan COVID-19 udvikler sig, om der bliver ro og 
mulighed for fremstilling til næste år. 
Jeg vil gerne takke alle jer avlere, der er gået helhjertet ind i projektet, flere har 
været rundt ved forskellige hingste, vel og mærket hingste, som de normalt ikke ville 
bruge. Det bliver spændende at følge begge årgange projektføl fremefter. Husk 
fortsat til foråret, hvor der ingen genpulje er til uddeling, at I altid bør vælge en 
hingst, så anerne i 3 generationer ikke har nogle gengangere, bruger I dette princip, 
tror jeg på, at vi kan styre indavlen. God vind i den fremtidige avl. 
HelleDalsgaard 
 
 
 
 


